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editorial

Waar houdt u rekening mee deze zomer? Door de positieve berichten in 
de media over de teruglopende besmettingen met het coronavirus zou 
je denken dat de maskers massaal afgaan en de lippenstift weer op mag. 
Want er komt een summer of love aan, zo wordt geschreven. En we mogen 
weer naar het werk, zegt Rutte tijdens de persconferentie – waarbij hij 
overigens helemaal voorbijgaat aan de mensen zoals u die al die tijd 
met onverminderde energie zijn blijven werken om iedereen zo goed 
mogelijk te helpen. Maar goed, de Nederlanders die behoefte hebben 
aan feesten en festivals mogen weer los en de jeugd zou reikhalzend 
uitkijken naar de summer of love waarin alles weer kan en mag – mits er 
een vaccinatiebewijs of negatieve testuitslag overhandigd kan worden. 
Jongeren worden overgehaald om te ‘dansen met Janssen’, maar laten 
zien dat ze met de geldende regels ook heel creatief om kunnen gaan. 
De screenshots met QR-codes van het vaccinatiebewijs worden ijverig 
aan elkaar doorgestuurd en voor de deur van het café doen ze op de 
stoep nog snel even een nachtelijke sneltest onder toezicht oog van 
een portier, zo hoorde ik uit betrouwbare bron. Hoe gaat u in uw winkel 
om met de belofte van een summer of love? Is het koopgedrag van uw 
klanten al aan het veranderen? Beweegt u mee met de positieve teneur 
en staan bij u de festivalartikelen (inclusief sneltests) vol in het zicht, 
krijgen de meest actuele kleuren lippenstift en andere make-up volop de 
aandacht en heeft u voldoende condooms en seksspeeltjes op voorraad? 
Kan de drogist nu zijn frivole kant weer meer laten zien of houdt u 
als gezondheidsadviseur rekening met de snelle verspreiding van de 
Deltavariant de komende maanden? Heeft u voor de voorzichtige klant 
toch nog de mondmaskers, desinfecterende handgels, supplementen en 
paracetamol in de kopstellingen? En hoe gaat u om met het handhaven 
van de anderhalve meter afstand in de winkel nu veel Nederlanders 
dat lijken te vergeten? Maatregelen en artikelen die de feestvreugde 
absoluut drukken, maar misschien toch nog hard nodig zijn. De twee 
gezichten van de drogist zijn deze zomer hard nodig en worden flink 
uitgedaagd. We zijn benieuwd wat de summer of love gaat brengen…      

Veel leesplezier   
Ivonne de Thouars, hoofdredacteur

Summer of love, 
of toch niet?
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Sebastiaan de Jong nieuwe 
CEO Etos
Sebastiaan de Jong (47) is benoemd tot CEO van drogisterijketen Etos, 
met ingang van 1 juli 2021. De Jong startte 23 jaar geleden zijn carri-
ère bij Ahold Delhaize en werkt momenteel als Head of Procurement 
Ahold Delhaize Europa & Indonesië. De Jong heeft bij Ahold Delhaize 
ruime commerciële en operationele ervaring opgedaan. Na een studie 
economie, begon hij in 1998 als managementtrainee bij Ahold Delhaize 
en werkte bij Etos in zijn eerste functie. Hij vervolgde zijn loopbaan in 
verschillende inkoop-, marketing- & format- en merchandising func-
ties. In 2017 werd hij VP store operation bij Albert Heijn. In 2018 werd 
Sebastiaan benoemd tot Chief Commercial Officer bij Intergamma, 
waar hij ervaring verwierf op het gebied van omnichannel organisatie-
ontwikkeling. Begin 2021 keerde Sebastiaan terug naar Ahold Delhaize 
in de functie van Head of Procurement Ahold Delhaize Europa & Indo-
nesië, waar hij de Europese inkooporganisatie startte en leidde. Wouter 
Kolk, CEO Ahold Delhaize Europa & Indonesië: “Met de benoeming 
van Sebastiaan, krijgt het Etos team een teamspeler erbij met ruime 
retailervaring in Nederland en internationaal. In zijn diverse functies 
werd duidelijk dat Sebastiaan een inclusieve leider is die veel aandacht 
besteedt aan samenwerking in teams en graag het beste in iedereen 
naar boven haalt. Sebastiaan gaat zich samen met het team richten op 
het verder vormgeven van de sterke Etos-strategie. Ik ben ervan over-
tuigd dat hij een uitstekende nieuwe CEO voor het bedrijf zal zijn.”

Ben jij (assistent)drogist en vind je het ple-
zierig om je klanten te adviseren over hun 
gezondheid en zelfzorggeneesmiddelen? Ben 
of ken jij die kanjer met een passie voor zelf-
zorgadvisering? En vind je het een uitdaging 
om je vakkennis te testen? Schrijf jezelf of je 
collega dan in voor dé verkiezing voor drogis-
terijmedewerkers: de Beste Zelfzorgadviseur 
van het jaar. Wie weet win jij de eretitel en 
kun je Connie Verheijen van Etos in Hoens-
broek opvolgen, de Beste Zelfzorgadviseur van 
2021. Als deelnemer van de verkiezing maak je 

eerst een aantal digitale toetsen, vervolgens 
krijgen de beste kandidaten per formule een 
mystery shopper op bezoek en als klap op de 
vuurpijl verschijn je voor de deskundige vak-
jury. Het totaal van de uitkomsten bepaalt de 
winnaar. Schrijf je in en wie weet win je dan 
de hoofdprijs € 500*! Ook de andere finalisten 
ontvangen een prijs van € 100. De inschrijving 
voor de Beste Zelfzorgadviseur 2022 start dit 
jaar extra vroeg…. jij doet toch ook mee?

* In vrij te besteden cadeaubonnen

Neprofarm: 2020 was hét 
zelfzorgjaar
In 2020 was hele wereld in de ban van Corona en daarmee is het 
belang van zelfzorg nog duidelijker geworden. In het jaarverslag van 
Neprofarm wordt het afgelopen zelfzorgjaar nog eens onder de loep 
genomen. Voorzitter Joost Hunfeld schrijft in zijn voorwoord wat er 
goed ging in 2020, maar benadrukt dat met een passend zelfzorg-
advies van zorgprofessionals in de toekomst nog meer patiënten 
met kleine kwalen op weg geholpen kunnen worden. “De zelfzorg-
consument meer dan ooit laten zien in staat te zijn om voor zichzelf 
te zorgen. Het aantal huisartsconsulten voor kleine kwalen is sterk 
afgenomen volgens Nivel  en de verkoop van voedingssupplementen 
en pijnstillers schoten (al dan niet tijdelijk) omhoog. Ook in bijzondere 
tijden zijn veel consumenten in staat om kleine kwalen te verlichten 
zonder tussenkomst van een huisarts. Voor het toegankelijk houden 
van zorg is het belangrijk dat de juiste zorg op de juiste plek geboden 
wordt. Voor consumenten die dat punt nog niet bereikt hebben, is het 
belangrijk dat ze door zorgprofessionals op weg geholpen worden. 
Met passende zelfzorgadvisering weet een patiënt bij herhaling van 
dezelfde klachten in de toekomst wél wat te doen.” Neprofarm kijkt in 
het verslag naar de ontwikkelingen die binnen het kader van de juiste 
zorg op de juiste plek hebben plaatsgevonden zoals de ontwikkeling 
van FTO-modules, het onderzoek van de pakketmaatregel voor zelf-
zorggeneesmiddelen en het onderzoek van Kantar naar veilig gebruik 
van zelfzorggeneesmiddelen. In het verslag zijn verder updates opge-
nomen over de ontwikkelingen op het gebied van de wet- en regelge-
ving, zelfregulering, duurzaamheid en de marktcijfers van 2020. Het 
jaarverslag is te lezen via neprofarm.nl.
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Wie wordt de Beste Zelfzorgadviseur 2022?

Inschrijven kan tot en met 4 oktober 2021
Schrijf je snel in via 

https://www.bestezelfzorgadviseur.nl/inschrijven 
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Winnaars James Lind prijs
Onderzoekers Pol Grootswagers en Iris Rijnaarts hebben op 22 juni 
de James Lind Prijs 2021 in ontvangst genomen. De onderscheiding 
erkent en ondersteunt wetenschappelijke onderzoeken naar fysiolo-
gisch actieve (voedings)stoffen en moedigt toepassingen ervan in de 
praktijk aan die de samenleving gezondheidswinst kunnen opleveren. 
De wetenschappers van Wageningen University & Research heb-
ben de prijs te danken aan het oordeel van de vakjury en een stem-
ming van het publiek. In het onderzoek van Grootswagers et al. werd 
aangetoond dat een belangrijke vooruitgang in fysiek functioneren 
van ouderen kan worden geboekt door slimme inzet van fysiologisch 
actieve voedingsstoffen in drinkvoedingsproducten. De leden van de 
onafhankelijke vakjury, bestaande uit vijf personen, zijn lovend over 
het onderzoek. Ze noemen het ‘een fascinerende bevinding met een 
klinisch groot potentieel’ en zien dat de ‘meerwaarde van suppletie 
met het aminozuur ursolzuur en vitamine D wordt bewezen’. Over het 
belang melden ze dat ‘het onderzoek laat zeer belangrijke en relevan-
te resultaten zien voor een groot probleem in de huidige maatschap-
pij, namelijk ondervoeding bij ouderen.’ De toepassing van Rijnaarts 
et al.biedt Nederlanders een persoonlijk digitaal voedingsadvies, met 
behulp van algoritme, om meer vezels te eten. De vakjury is enthousi-
ast: ‘Het is mogelijk zeer relevant omdat een te lage vezelinname ge-
associeerd is met een hoger risico op hart- en vaatziekten’ en ‘het past 
perfect in de patiëntgerichte behandelingen waar we steeds meer 
naartoe bewegen.’ Volgens de jury is ‘vezelinname eveneens relevant 
wat betreft andere positieve gezondheidseffecten en kan de geperso-
naliseerde benadering ook bruikbaar zijn voor andere toepassingen’. 

Paracetamol vóór vaccinatie 
niet verstandig
Nu steeds meer mensen 
een (tweede) vaccinatie 
hebben gehad of een 
afspraak hebben 
ingepland, zijn er ook 
meer berichten over 
bijwerkingen van 
de vaccins. Vaak ge-
hoorde klachten zijn 
pijn op de prikplek, 
een grieperig gevoel, 
koorts en hoofdpijn. 
Sommigen denken dat 
ze die klachten kunnen 
voorkomen door vóór de 
vaccinatie paracetamol 
te gebruiken. Het IVM (Instituut voor 
Verantwoord medicijngebruik) geeft aan dat er in het verleden 
onderzoeken zijn geweest die aantonen dat er bij vooraf innemen 
van paracetamol minder antilichamen aangemaakt worden. Dit zou 
betekenen dat het vaccin minder goed werkt. Er is nog geen onder-
zoek gedaan of paracetamol ook bij coronavaccinatie tot vermin-
derde werking leidt. Dit valt echter niet uit te sluiten. Het is dus niet 
verstandig om paracetamol vóór de vaccinatie te nemen, ook om on-
nodig medicijngebruik te voorkomen. Als er na de vaccinatie daadwer-
kelijk bijwerkingen optreden, is paracetamol de eerste keus. Zolang er 
klachten zijn, kan er bij zelfzorg maximaal 3000 mg paracetamol per 
dag worden gebruikt.
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Coop en DA introduceren DA select
Coop Supermarkten en DA Drogisterij introduceren DA select. Deze formule is speciaal 
voor Coop ontwikkeld en heeft een compleet assortiment drogisterijartikelen op 40 
m2. Op 4 juni opende de eerste Coop-winkel met DA select in Berlicum, 7 juni volgde 
Coop Snijdersplaats Apeldoorn en op 28 juni opende Arnhem Kroonsewal. Het is een 
pilot, na drie maanden volgt een evaluatie en een eventuele verdere uitrol bij meer 
Coop-winkels. Coop en DA werkten al eerder samen op verschillende locaties. Nieuw 
is de introductie van de compacte, complete formule DA select in drie winkels. De ves-
tigingen van DA select komen vooraan in de supermarkt. Het zijn aparte winkels met 
eigen signing en een gediplomeerd drogisterijmedewerker voor advies en verkoop. Klanten rekenen hun aankopen af aan de nieuwe servicecorner 
van Coop waar ook andere services zoals zelfscan, PostNL en DA select hun plek hebben. DA select voert een compleet assortiment gezondheids-
artikelen, het volledige DA-huismerk, A-merkartikelen huidverzorging, cadeautjes en de top-10 geuren voor hem en haar. Sylvia van Orden, Hoofd 
Formule van DA: “Met DA select realiseren we een compacte drogisterij op een beperkt vloeroppervlak. Advies en service zijn een belangrijk onder-
deel van iedere DA, ook dat vinden klanten straks bij DA select. In alle winkels werken gediplomeerde medewerkers en er is plaats en gelegenheid 
voor persoonlijk advies. Zo geven we hier straks één of twee keer per jaar klanten de mogelijkheid geven om hun glucosegehalte, bloeddruk of 
cholesterol te laten meten.” Lees ook de column van Evelyn van Leur over DA select in deze uitgave.
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Voor de rol van lifestylespecialist moet 
er ook breder geschoold worden



interview
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Na een 25-jarige carrière in zelfzorg, is Hardy Wold op 1 januari 2021 

aangetreden als voorzitter van Stichting Pharmacon. “Er wordt, mede 

door de coronacrisis, steeds meer waarde gehecht aan kennisniveau 

en advisering in de drogisterij. Pharmacon heeft als exameninstituut 

veel expertise over zelfzorg en de sector verzameld en draagt graag 

bij aan een scherpe positie van de drogist.”

“ Drogist mag trots zijn  
op zijn beroep” 

Hardy Wold, voorzitter Stichting Pharmacon:

t e k st

Ivonne de Thouars 
b e e l d

Paul Breuker 

Hardy Wold heeft zich de afgelopen maanden, op 
afstand, ingewerkt in zijn nieuwe functie en is geen 
onbekende in de sector. Hij heeft ruime ervaring in 
zelfzorg (zie kader) en voelt zich verbonden met de 

drogisterijsector. “Ik ben een beetje vergroeid met deze boeiende 
en dynamische markt. Omdat ik ook internationale functies heb 
vervuld, ben ik me er misschien extra van bewust dat de drogist 
een bijzondere positie vervult binnen de Nederlandse zorgketen. 
Die positie is vooral in de coronaperiode significant veranderd. 
Daarnaast is er op het gebied van categorieontwikkeling en 
nieuwe producten veel dynamiek, zowel binnen als buiten de 
zelfzorggeneesmiddelen. Tijdens en na de corona-pandemie zal 
preventie sterk in aandacht groeien en daar moet goed op worden 
geanticipeerd. De primaire taak van Pharmacon is het afnemen 
van examens, maar binnen onze stichting is zoveel ervaring 
en kennis van zelfzorg en de sector verzameld, dat we achter de 
schermen graag meedenken aan een scherpe positionering van 
de drogist en bijdragen aan de ontwikkeling van het beroep van 
(assistent) drogist.”

Belang advies
In 2002 werkte Hardy Wold, bij Wyeth Consumer Healthcare, mee 
aan de invoering van zelfselectie - een van de meest impactvolle 
projecten in de drogisterijbranche. “De verkoop van zelfzorgge-

neesmiddelen moest tot dan toe nog echt ‘over the counter’ plaats-
vinden. Wij hadden een vloerdisplay met pijnstillers ontwikkeld 
die voorzien was van een plastic kap voor het geval zelfselectie 
toch niet door zou gaan. De invoering van zelfselectie stuitte op 
weerstand omdat drogisten vreesden dat hun adviesfunctie zou 
afnemen en het risico op verkeerd gebruik zou toenemen. Maar de 
adviesfunctie van de drogisterijmedewerkers bleek juist in belang 
toe te nemen. Je moet veel alerter zijn op het winkelgedrag en 
tijdens het afrekenen, en actief de interactie met je klant opzoeken. 
Welke vragen stel je, op welke risico’s moet je wijzen en wanneer 
verwijs je de klant door naar een andere zorgverlener?” 

Actueel en hoog kennisniveau
Het belang van de drogist en zelfzorg groeit op dit moment enorm, 
vervolgt Wold. “Je ziet dat de overheid zich verder terugtrekt; er 
wordt gestuurd op zelfredzaamheid en zelfzorgproducten worden 
uit de vergoeding gehaald. Sinds de coronacrisis willen mensen 
ook meer duiding van de producten die zij voor hun gezondheid 
gebruiken; dat geldt niet alleen voor receptmedicijnen maar ook 
voor zelfzorg. Klanten gebruiken meer zelfzorg en ze weten er 
ook steeds meer over omdat ze hun eigen informatie op kunnen 
zoeken. Daardoor is de rol van de drogist volwassener geworden, ze 
hebben een gelijkwaardiger gesprek met de klant. Die klant onder-
zoekt zelf, maar heeft nog steeds advies en bevestiging nodig. >>
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Tegelijkertijd overschat hij soms zijn eigen kennis over zelfzorg 
en onderschat hij de risico’s van verkeerd gebruik. Je moet er als 
drogist dus echt stáán en je advisering en kennis op peil houden. 
De rol van de drogist als voorportaal van de zorg wordt steeds 
concreter door het groeiend vertrouwen van de consument, maar 
ook van andere stakeholders zoals huisartsen en de overheid – die 
de drogist erkende als vitale beroepsgroep. Dit is dus het moment 
om een stap naar voren te maken. Pharmacon draagt daaraan bij 
door er enerzijds voor te zorgen dat de medewerkers van de drogis-
terij goed beslagen ten ijs komen dankzij het afnemen van actuele 
en kwalitatief goede examens. Anderzijds houden de (assistent-) 
drogisten hun kennis up to date via het Nascholingsplatform 
voor drogisterijmedewerkers, waarvoor Pharmacon de diagnosti-
sche toetsen en de eindtoets verzorgt. De jaarlijkse nascholing is 
verplicht voor medewerkers van gecertificeerde drogisterijen. Een 
drogist heeft veel vakkennis en het niveau is op MBO3 en MBO4 
niveau. Ik ga binnenkort zelf op examen voor het vakdiploma 
drogist en ik heb behoorlijk wat parate kennis, maar zal daarvoor 
ook echt nog aan de studie moeten. Twee leden uit onze Raad van 
Toezicht hebben het proefexamen voor drogist gemaakt, beiden 
arts, en zij vonden het best pittig. Toch heeft de drogist de neiging 
om heel bescheiden te zijn, ze weten wat ze kunnen, maar dragen 
dat naar mijn mening nog niet voldoende uit. Als je als branche 65 
miljoen gezondheidsadviezen per jaar geeft, een vitale beroeps-
groep bent en de erkenning van huisartsen krijgt als vangnet voor 
kleine kwalen, mag je je best meer laten gelden.”

Breed perspectief
Bij het bureau van Pharmacon, de Raad van Toezicht en de Exa-
mencommissie is veel kennis verzameld en de exameninstantie 
bevindt zich in hetzelfde pand als het Centraal Bureau Drogiste-
rijbedrijven (CBD). “We hebben overleg met retailers en opleiders, 
zitten bovenop de actualiteit en hebben een breed perspectief op 
de sector. Dat lieten we bijvoorbeeld tijdens ons jubileumcongres 
in 2019 zien met de presentatie van een uitgebreid onderzoek 
onder huisartsen en consumenten naar de positionering van de 
drogist. Pharmacon signaleert ontwikkelingen en kansen, maar de 
initiatieven liggen bij de branche. Zo versterk je elkaar zonder dat 
je rollen van een ander overneemt. Verschillende partijen zijn ook 
aan de slag gegaan met de bevindingen uit ons jubileumcongres. 
Een van de zaken die daar mede uit voortvloeide, is het belang om 
de zichtbaarheid van de drogist te vergroten en dat ook bekend te 
maken aan het publiek. Verder werd duidelijk dat de drogist een 
belangrijke aanvulling kan zijn op de eerste lijn. Zoals dat nu ook 

gebeurt bij de samenwerking met huisartsen in het proeftuin-
project van het CBD. We ondersteunen de ontwikkelingen in de 
branche, en dragen daar zo mogelijk ook graag aan bij maar onze 
belangrijkste taak is en blijft het opstellen en op een correcte ma-
nier afnemen van examens,” vertelt Wold.

Aandacht voor preventie
Uit het onderzoek dat tijdens het congres werd gepresenteerd, 
bleek dat de drogist de rol van lifestylespecialist op zich kan 
nemen. Dat betekent dat hij ook breder geschoold en dus geëxami-
neerd zou moeten worden. En dat zowel huisartsen als consumen-
ten verwachten dat er ook deskundig advies en verantwoorde zorg 
wordt gegeven bij assortimentsgroepen buiten de zelfzorggenees-
middelen. “De coronacrisis zorgt ervoor dat preventie nog urgenter 
wordt. Voor de drogist is het dus belangrijk om ook zijn vakkennis 
over vitamines en gezondheidsproducten op peil en actueel te 
houden”, zegt Hardy Wold. “Pharmacon toetst met de examens 
de kennis over zelfzorggeneesmiddelen af en de eindtermen voor 
deze examens zijn opgesteld door de overheid. We hebben geen 
invloed op deze eindtermen, maar aan de nascholing kunnen wel 
elementen toegevoegd worden.” Wold legt uit dat de theorie over 
supplementen, kruiden en gezondheidsproducten minder eendui-
dig is dan over zelfzorggeneesmiddelen. “De wetenschappelijke 
onderbouwing van zelfzorggeneesmiddelen is helder over de 
werking en risico’s en dat kun je aftoetsen. Dat ligt genuanceerder 
bij de gezondheidsvoordelen van vitamines en kruiden, waarbij 
een deel van de claims nog officieel beoordeeld moet worden. 
Preventie is veel minder tastbaar dan het oplossen van kwalen. Als 
er gevalideerde informatie is die als lesstof wordt aangeboden, dan 
zou een eindtoets daarover de kroon op het werk van de kandidaat 
moeten zijn. Drogisten en assistent-drogisten kunnen zich hiermee 
echt onderscheiden.”  

Leven lang leren
Pharmacon signaleert in de markt ook de vraag naar een ‘drogist-
plus’ opleiding, zodat gediplomeerde drogisten zich kunnen blijven 
ontwikkelen. “We begrijpen dat sommige drogisten behoefte 
hebben aan meer kennis, ook in het kader van een leven lang leren. 
Op het gebied van zelfzorggeneesmiddelen is onze examinering 
volledig en actueel, maar naast meer scholing op het gebied van 
preventie, zouden we ook management, sales of finance kunnen 
aftoetsen. We zullen hierover met de branche in gesprek gaan.”  

Kwaliteit en onafhankelijkheid
In de geneesmiddelenwet is vastgelegd dat iedere examenorga-
nisatie die zich bezighoudt met de examinering van drogisten en 
assistent-drogisten, aangewezen dient te zijn door de minister van 
VWS. Pharmacon laat eens in de vijf jaar op vrijwillige basis de 
wijze van examineren toetsen door een onafhankelijke examen-
deskundige die destijds door de adviescommissie van de minister 
van VWS, de Commissie Aanwijzing Examens Drogisterijbranche, 
is ingeschakeld. Wold: “Dat doen we op eigen initiatief omdat we 
zekerheid willen bieden over de kwaliteit en onafhankelijkheid 
van onze examinering. We zullen ook nooit de opleidingen gaan 
aanbieden; we willen geen slager zijn die zijn eigen vlees keurt. 
Omdat we als exameninstantie getoetst zijn aan de criteria die de 
minister stelt aan de examens en de examinering, zijn de Pharma-
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“Het feit dat in 2020 alsnog 
een stijgend aantal examens 

is afgenomen, geeft aan dat mensen 
het Pharmacon-diploma waarderen”



interview

Careality juli 2021  9

con-diploma’s een basis voor de certificering van een drogisterij 
tot Erkend Specialist in Zelfzorg, dat is absoluut een toegevoegde 
waarde.”

Waardering Pharmacon-diploma’s
Dat de drogisterijbranche waarde hecht aan de Pharmacon-diplo-
ma’s voor verkoop in de drogisterij, assistent-drogist en drogist, 
blijkt uit het feit dat het aantal afgenomen examens vorig jaar, in 
coronatijd, met 6% is gestegen. In 2020 zijn er 4.580 examens afge-
nomen en 1.604 vakdiploma’s behaald. Wold: “Een opvallende stij-
ging, omdat we tijdens de eerste lockdown onze examenlocaties 
een aantal weken moesten sluiten en daarna een bezetting van 
50% hanteerden. Overigens zijn de openingstijden wel verruimd 
om dat op te vangen. We hebben ook onderzocht of we de examens 
thuis af konden nemen, maar dat blijkt te fraudegevoelig. Kandi-
daten die het examen moesten verzetten, hebben we een gratis 
proefexamen aangeboden zodat zij hun kennis op peil konden 
houden. Het feit dat in 2020 alsnog een stijgend aantal examens 
is afgenomen, geeft aan dat mensen echt enthousiast zijn om hun 
diploma te halen. In 2020 hebben ook 15% meer kandidaten de 
proefexamens van Pharmacon gedaan. Een versie van de proefexa-
mens bieden we via de opleider gratis aan. Uit onderzoek blijkt dat 
kandidaten dankzij het maken van een proefexamen 20% meer 
kans hebben om voor de eerste keer te slagen.” 

Het goede nieuws is dat Pharmacon op dit moment investeert in 
een nieuwe proefexamenomgeving. In deze nieuwe omgeving zijn 
de look en feel van de proefexamens gelijk aan die van de echte 
examens. Voor examenkandidaten is het prettig dat het nieuwe 
proefexamen exact op het echte examen lijkt. Verder zal de nieuwe 
proefexamenomgeving gebruiksvriendelijker zijn voor de kandi-
daten en uiteraard krijgt de proefexamenomgeving een moderne 
uitstraling. Tegen het eind van dit jaar worden de proefexamens 
‘nieuwe stijl’ geïntroduceerd. Het eerste proefexamen blijft gratis 
en de kandidaten krijgen direct de uitslag. 

Nieuwe ontwikkelingen
Vorig jaar introduceerde Pharmacon een verkorte route voor apo-
thekersassistenten die drogist willen worden. “Voorheen moesten 

apothekersassistenten de hele opleidingsroute naar drogist afleg-
gen, maar vanuit de markt kwam de vraag om dit in te korten. We 
hebben goed gekeken wat er qua zelfzorg al wordt afgetoetst bij 
apothekersassistenten en wat ontbreekt in hun kennis. Daar is het 
examen op afgestemd, en ongeveer 10 kandidaten zijn inmiddels 
geslaagd. We krijgen positieve feedback en willen nog meer aan-
dacht voor deze opleidingsmogelijkheid vragen. In elke apotheek 
wordt meestal een medewerker aangewezen als zelfzorgspecialist 
dus er zouden zo’n 1.400 apothekersassistenten deze route kunnen 
volgen.” 

Outputmeting
Er zijn nog meer nieuwe ontwikkelingen bij Pharmacon, zo opende 
het exameninstituut afgelopen jaar weer drie nieuwe examenlo-
caties zodat kandidaten altijd in de buurt examen kunnen doen. 
Pharmacon biedt nu 14 locaties aan, verspreid over het land en 
goed bereikbaar, en er is een examenlocatie in Suriname en op 
Curaçao. Daarnaast is onlangs de nieuwe website, met een mo-
dernere uitstraling en meer afgestemd op de examenkandidaat, 
gelanceerd en zal Pharmacon op 1 september met het CBD verhui-
zen naar een moderner kantoorpand, vlakbij station Maarssen. 
“Bovendien zijn we nu in samenwerking met het CBD aan het 
bekijken of we een soort outputmeting kunnen doen met een 
mysteryshopper. Daarmee willen we onderzoeken of de theorie die 
we in de examens toetsen, in de winkels goed uit de verf komt. We 
testen met onze examens de kennis en het inzicht, maar vaardig-
heden zijn lastiger digitaal af te toetsen en daar zou dit initiatief 
ook een goede meting voor kunnen zijn.”  

Het bestuur van Pharmacon blijft binnen deze vernieuwingen 
een vaste koers varen, waarbij onafhankelijke en kwalitatieve 
examinering de primaire taak blijft. Hardy Wold heeft als voorzit-
ter daarnaast de ambitie om in samenwerking met de markt het 
zelfvertrouwen van de drogist verder te versterken. “Dit is hét 
moment waarop we de drogist scherper kunnen positioneren. Het 
gevaar bestaat dat iedereen straks weer blij is dat de coronamaat-
regelen versoepelen en we weer teruggaan naar normaal. Het zou 
jammer zijn als we dit momentum voorbij laten gaan, dus ik blijf 
die ontwikkelingen graag aanjagen.”  

Hardy Wold volgde op 1 januari 2021 Jalmar Wesselink 
op als voorzitter van Stichting Pharmacon. Hardy Wold 
heeft meer dan 25 jaar ervaring in de Europese markt van 
zelfmedicatie en generieke geneesmiddelen. Na zijn stu-
die aan de Internationale Hogeschool Larenstein, startte 
Wold in 1993 bij Bayer en werkte vervolgens bij bedrijven 
als Sara Lee, Boots Healthcare, Wyeth en Apotex. In 2008 
richtte hij zijn eigen consultancy voor marketing & sales 
in zelfzorg op. Hij behaalde succes in verschillende natio-
nale en internationale rollen; van marketing en sales ma-
nagement tot business development. Hardy Wold vormt 
samen met penningmeester Gijs Metz en onderwijskun-
dige Elise Weber het bestuur van Stichting Pharmacon, 
dat al meer dan 75 jaar examens afneemt voor medewer-
kers in de drogisterijsector.
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Nieuwe trend: de minidrogist

Shop-in-shop 
Inmiddels zie je een kentering. Assortiment 
waarvoor aparte wetgeving geldt of ex-
tra expertise nodig is, wordt shop-in-shop 
toegevoegd. Eerst zagen we de opkomst van 
borrelshops, kleine slijterijen in de supermarkt. 
Nu zien we een soortgelijke ontwikkeling van 
de shop-in-shop drogist. Supermarkten zien 
de drogist als een welkome aanvulling. Met 
de kennis van de gediplomeerde drogist. Zo 
wordt de supermarkt een miniwinkelcentrum, 
met een borrelshop voor de sterke drank, 
een stomerij, een pakketophaalpunt en een 
minidrogist. Hierdoor kunnen ze een one stop 
shopping bieden aan hun klanten. Bijkomend 
voordeel is dat de drogist wellicht de terug-
gang in omzet van het naderende verbod op 
sigarettenverkoop compenseert. Bovendien is 
het een klantentrekker, omdat mensen juist 
die supermarkt kiezen, waar ze direct hun 
drogisterijaankopen kunnen doen. 

DA compact
Vorig jaar opende DA al een aantal volwaar-
dige drogisterijen bij Coop supermarkten. 
De afgelopen weken hebben we een aantal 
openingen gezien van nieuwe, nog veel 
kleinere variant: de DA compact, onder andere 
in Apeldoorn en Berlicum. DA compact is een 
complete drogist op 30-40 m2, een franchi-
seconcept voor supermarkten. DA compact 
biedt gezondheid, dagelijkse verzorging en 
beauty. Zo heeft de supermarkt een complete 
drogisterij, zonder er omkijken naar te hebben. 
DA compact voldoet aan alle wetgeving, biedt 
opgeleid personeel en heeft continue updates 
van assortiment, promoties en schappen-
plannen. En slim in uitvoering is ook dat het 
afrekenen bij de kassa van de servicebalie van 
de supermarkt gebeurt. Zo maak je efficiënt 
gebruik van middelen en ruimte. 

De kleinere winkels zijn onderdeel van een 
trend. Nadat we jarenlang steeds grotere 
winkels kregen, gaan we nu weer naar kleinere 
winkels: less is more. Er is minder groot as-
sortiment, maar hoeveel soorten deo heb je 
nu echt nodig? Minder keuzestress en dichtbij 
huis, je hoeft niet apart naar de binnen-
stad. Daarnaast zijn deze kleine winkels qua 
businessmodel kostenefficiënter. En vanuit de 
DA-formule een slimme stap: het werkt ver-
sterkend, want het vergroot de zichtbaarheid 
van de DA-formule en zorgt voor omzetgroei. 
Bovendien is het niet eenvoudig te kopiëren 
door een van de andere partijen: Kruidvat 
heeft geen franchiseconcept, Etos wel, maar 
veel supermarkten zitten waarschijnlijk niet te 
wachten op een formule van hun concurrent 
Ahold…

Ben benieuwd hoeveel van deze minidrogiste-
rijen er de komende tijd bij komen.  

Opmerkingen? Ideeën? Reacties? Ik hoor ze 
graag: mail naar evelyn@ct-company.nl

“ Zo heeft de supermarkt 
een complete drogisterij, 
zonder er omkijken naar 
te hebben”

Evelyn van Leur is strateeg en pragmatisch 
bouwer, met ruim 20 jaar ervaring in com-
merciële functies in FMCG, retail en vers. 
Ze is gespecialiseerd in category, space en 
formule -management en werkte onder 
meer bij L’Oréal, Honig, Koninklijke De Ruijter 
en Pearle. In 2008 richtte ze de Category & 
Trade Company op met als doel retailers en 
leveranciers dezelfde taal te laten spre-
ken. Het bedrijf faciliteert en begeleidt de 
samenwerking tussen retailers en leveran-
ciers, verzorgt trainingen, categorievisies en 
categorieplannen en begeleidt de imple-
mentatie en borging. De Category & Trade 
Company is actief in food, DHZ, tuin, slijterij, 
vers en drug. Evelyn is tevens medeauteur 
van het Handboek Category Management.
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Supermarkten breiden al jaren hun assortimenten uit. Ooit begonnen als winkels voor 
houdbare levensmiddelen, hebben ze de afgelopen decennia veel categorieën buiten houdbaar 
toegevoegd: verse groente en fruit, vlees en brood. Hier hebben ze omzet van de speciaalzaken 
naar zich toegehaald. Of verse pizza’s en maaltijden, inspelend op gemak en directe 
consumptie, om iets van de out-of-home markt af te snoepen. Ook namen supermarkten 
steeds meer drogisterijassortiment op. Daar waren ze echter niet altijd even succesvol mee.  
De snelheid van introducties en innovaties is hoog en ook mogen de UAD-geneesmiddelen niet 
in de supermarkt verkocht worden, mits er een drogist of assistent-drogist aanwezig is voor de 
advisering.
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      XCJ reclameproductie en XCJ fulfilment en handling ISO 9001-gecertificeerd

“ Continu verbeteren in 
kwaliteitsmanagement” 
Als u producten of diensten inhuurt of koopt, wilt u er zeker van zijn dat u zaken doet met een betrouwbare 

partij. XCJ reclameproductie en XCJ fulfilment en handling zijn vanaf 1 juni 2021 ISO 9001-gecertificeerd en 

voldoen daarmee aan de wereldwijd erkende norm op het gebied van kwaliteitsmanagement.

XCJ reclameproductie ontwerpt en produceert al jaren 
promotiemateriaal voor diverse klinkende namen in 
de retail. Om ook aan de toenemende vraag naar het 
invouwen en vullen van displays en promotiemateriaal 

te voldoen, werd een aantal jaar geleden XCJ fulfilment & hand-
ling opgericht. Daardoor ontstond een unieke dienstverlening. 
XCJ (Ik zie je) is een van de weinigen in de markt die alles op het 
gebied van promotie kan regelen voor opdrachtgevers: van idee tot 
ontwerp en van productie tot inpakken en assembleren. 

Voldoen aan wet- en regelgeving
“We werken veel voor de gezondheidsindustrie en kregen steeds 
vaker de vraag of we gecertifieerd zijn, mede vanwege de wetge-
ving op dit gebied”, vertelt eigenaar en creatief brein Frank van der 
Meulen. Een nieuwe opdrachtgever leidde ertoe dat Van der Meu-
len het idee ‘dat doen we nog wel eens’ omzette in actie. “Daar-
naast is de Europese regelgeving voor medische hulpmiddelen in 
de EU aangescherpt en kunnen we eigenlijk niet meer zonder een 
kwaliteitssysteem als we deze producten nog willen verwerken en 
verpakken.”

Transparant en betrouwbaar
ISO 9001 is wereldwijd dé maatstaf voor kwaliteitsmanagement, 
transparantie en betrouwbaarheid. Kwaliteitsmanagement zorgt 
ervoor dat een organisatie en de werkwijze, producten of diensten 
voldoen aan de behoeften, eisen, wensen en specificaties van 
klanten en andere belanghebbenden zoals de wetgeving. Een ISO 
9001-gecertificeerd bedrijf zoals XCJ stelt dus voorop wat klanten 
belangrijk vinden, voldoet systematisch aan die verwachtingen en 
blijft dit continu verbeteren. 

Bedrijfsproces gekeurd
Een ISO-certificering krijg je niet zomaar. Bij XCJ ging daar een 
traject van vier maanden aan vooraf dat werd begeleid door 
Certificeringsadvies Nederland. Van der Meulen: “En het hele Niels van der Meulen (l) en Frank van der Meulen (r)
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administratieve proces rondom de ISO 9001-certificering is door 
mijn zoon Niels van der Meulen verzorgd. Hij had een tussenjaar 
na het behalen van zijn atheneumdiploma en het was leuk om 
met hem samen te werken.” Dat administratieve proces was geen 
sinecure want het certificeringssyteem keurt alle (essentiële) be-
drijfsprocessen tot in het kleinste detail, zoals de productieproces-
sen, inkoop, orderverwerking en aansturing toeleveranciers. XCJ 
reclameproductie verwerkt extreem veel producties die ook nog 
eens uit een flink aantal verschillende componenten bestaan. “We 
kopen bijvoorbeeld ons eigen drukwerk, onze stansmessen, be-
geleiden alle producties tot in detail en verzorgen de montage en 
afwerking van de meest uiteenlopende POS-materialen. Daarna 
houdt het voor XCJ niet op, omdat XCJ fulfilment & handling het 
stokje overneemt. Daar zorgen we ervoor dat de materialen goed 
samengesteld, ingepakt en verzonden worden én tijdig aangele-
verd bij individuele retailers of de distributiecentra van de grote 
retailketens. Gelukkig bleek dat we de interne processen al zo op 
orde hadden dat we onze werkwijze nauwelijks hoefden aanpas-
sen. Zelfs onze auditor was aangenaam verrast door de manier 
waarop we onze producties begeleiden.” 

Continu verbeteren 
Een ISO 9001-gecertificeerde onderneming wordt ieder jaar op-
nieuw beoordeeld op de gestelde eisen. Dit wordt vastgesteld door 
een onafhankelijke certificatie-instelling zoals TÜV Nederland die 
de externe audits verricht. Klanten kunnen dan ook altijd bij een 
certificatie-instelling een ISO 9001-certificaat opvragen. ISO 9001 
is tot stand gekomen dankzij een samenwerking tussen organisa-
ties wereldwijd en is door de wol geverfd door toepassing in talloze 
bedrijven. In Nederland wordt de norm gepubliceerd door NEN 
met als volledige titel NEN-EN-ISO 9001:2015.
Frank van der Meulen: “We zijn er bijzonder trots op dat de ISO 
9001-certificatie van XCJ reclameproductie en XCJ fulfilment & 
handling bevestigt dat we al jarenlang met een betrouwbaar 
proces producten en diensten leveren die aan de eisen van de 

klanten en de relevante wet- en regelgeving voldoen. En we blijven 
ons kwaliteitsmanagement continu verbeteren om onze klanten 
op de best mogelijke wijze te bedienen- van vervaardiging tot on-
dersteuning. Op die manier houden we onze klanten tevreden en 
overtreffen we misschien zelfs hun verwachtingen.”  

Meer informatie? 055 578 61 29, info@xcj.nl of www.xcj.nl.
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Met chloorhexidine & Anti Discoloration System (ADS)

Bevat chloorhexidine: het beste 
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in de tandheelkundige zorg. 
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Drogisterijen met het keurmerk geven verantwoorde zorg 
bij de terhandstelling van UAD-geneesmiddelen. De klant, 
de overheid, maar ook zorgverzekeraars en huisartsen, 
vinden het belangrijk dat de drogisterijsector verant-

woorde zorg levert volgens de Nederlandse Drogisten Norm (NDN). 
Een betrouwbare én herkenbare partner zijn dus, dat was een van 
de redenen waarom drogisten tijdens de coronacrisis open mochten 
blijven en onmisbaar zijn om de maatschappij draaiende te houden. 
Net als apothekers en verpleegkundigen.
 
Speciale kennismaking
Het keurmerk biedt tal van voordelen. Niet alleen voor de ‘buitenwe-
reld’, ook voor winkel en medewerkers. Het helpt de processen in de 
winkel te borgen of te verbeteren, het kennisniveau en competenties 
van de medewerkers op peil te houden zoals met nascholing.
Toch is zo’n 20 procent van de drogisterijen niet aangesloten bij het 
keurmerk. Dat willen we veranderen. Want hoe meer drogisterijen 
hetzelfde ‘stempel’ van kwaliteit uitdragen, hoe sterker we als sector 
staan.

Om het voor die kleine groep aantrekkelijk te maken, heeft het CBD 
een speciaal kennismakingstraject ontwikkeld. Het traject duurt 
ongeveer een jaar, maar kan uiteraard korter. In die periode wordt u 
stap voor stap klaar gemaakt om het begeerde keurmerk te dragen. 
Dat doet u niet alleen, want een persoonlijke coach van het CBD bege-
leidt en toetst de aspirant-deelnemer om de winkelprocessen in lijn 
te brengen met het keurmerk. We maken daarbij afspraken op maat, 
want iedere winkel is natuurlijk anders.

Persoonlijke coach 
Hoe ziet dat traject er dan uit? Uw persoonlijke coach bezoekt uw 
winkel(s) en maakt op basis van een QuickScan samen met de onder-
nemer of de toezichthoudende drogist een plan van aanpak. Dat geeft 
een scherp beeld hoe uw winkel ervoor staat en welke stappen u en 
uw team gaan zetten. Heeft u een webshop met zelfzorggeneesmid-

Met een coach op weg 
naar het keurmerk

Ruim 80 procent van de drogisterijbedrijven is aangesloten bij het Keurmerk Erkend Specialist in  

Zelfzorg en geeft verantwoorde zorg. Voor de drogisten die geen keurmerk hebben, introduceert 

drogistenorganisatie CBD een kennismakingtraject. Met een persoonlijke coach op weg naar het 

keurmerk én kwaliteit van zorg voor de klant! En dat tegen zeer aantrekkelijke voorwaarden.

t e k st  Centraal Bureau Drogisterijbedrijven

delen, dan nemen we die mee in het traject tot het verkrijgen van het 
Keurmerk Zelfzorg Online. 
Tijdens het traject staat uw coach u bij, zowel in de winkel, via beeld-
bellen, per mail of via de telefoon. Ook uw formuleorganisatie onder-
steunt: uw rayonmanager of operationeel manager staat voor advies 
en begeleiding voor u klaar.
 
Na ongeveer een half jaar komt uw coach bij u langs. Hoe loopt het 
traject, wat zijn de vorderingen en wat moet er nog gebeuren? Samen 
bespreekt u de nog te nemen stappen. En na een jaar of eerder voert u 
of de toezichthoudend drogist een zogenaamd selfassesment uit: hoe 
sta ik ervoor? Als dan blijkt dat uw procedures voldoen aan de eisen, 
dan voert uw coach nog een aanvraagaudit uit en als dan ook alle 
lichten op groen staan dan begint u als Erkend Specialist in Zelfzorg. 
Net als uw collega’s! 

Aantrekkelijk aanbod 
Het CBD heeft een aantrekkelijk aanbod: de QuickScan, de beoorde-
ling van de selfassessment én de persoonlijke begeleiding door de 
coach zijn helemaal gratis; wij vragen alleen een winkelbijdrage van  
€ 251,40 exclusief BTW.  

Meer informatie: 
Anja Elso, auditor, 06 – 53435142, aelslo@cbd-maarssen.nl  

Centraal Bureau Drogisterijbedrijven / www.drogistensite.nl / www.erkendspecialistinzelfzorg.nl / info@cbd-maarssen.nl / @CBDdrogisterij 
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      Actie Vriesia zet trots van drogisten in de spotlights

“ We opereren echt samen 
met de ondernemer”

“Wij zijn er trots op dat u, ondanks de bijzondere omstandigheden van de coronacrisis, altijd klaar staat om 

uw zorgfunctie zo optimaal mogelijk uit te dragen”, zo begeleidt groothandel Vriesia de oproep waarmee 

ze drogisten vragen om een foto van hun trots te delen.

“Wij vonden het leuk 
om onze klanten, de 
ondernemers in de 
drogisterij, op een 

positieve manier aandacht te geven en niet 
alleen op een verkoopgerichte manier met 
hen te communiceren”, zegt Mark Stevens, 
hoofd marketing & design. “Vriesia staat 
van oudsher bekend als de kleine speler 
onder de groothandels. We zijn door de 
jaren heen natuurlijk behoorlijk gegroeid, 
maar benaderen onze klanten nog steeds 
op een heel persoonlijke en laagdrempelige 
manier. Die korte lijnen en de bereikbaar-
heid van Vriesia wordt door de afnemers 
ook heel erg gewaardeerd. Met de actie 

Toon uw Trots wilden we kijken welke 
positieve boodschap de ondernemers aan 
elkaar te vertellen hebben en wat ze daarbij 
van elkaar kunnen leren.”

Extra aandacht
De actie, waarin Vriesia op een vrijblij-
vende manier vraagt of ondernemers hun 
trots in de breedste zin van het woord 
willen delen, liep een aantal maanden. “Er 
reageerden behoorlijk wat ondernemers. 
De een is trots op zijn brede assortiment, 
etalage of adviesrol en de ander op zijn 
team, de belangrijke rol die zij in de omge-
ving hebben of zelfs op hun kleinkind. We 
merkten aan de reacties dat de adviesrol 

van de drogist belangrijker is geworden en 
door de consument ook beter werd gewaar-
deerd in coronatijd. Consumenten weten 
heel goed wat ze aan een drogist hebben 
en in crisistijd vallen ze ook terug op deze 
gezondheidsspecialist in de buurt. Door de 
vitale status heeft de drogist de aandacht 
gekregen die hij eigenlijk altijd al verdien-
de, dat willen we impliciet ook met deze 
actie benadrukken. Het is een luchtige actie 
met wat extra aandacht voor de drogist en 
niet bedoeld om extra zieltjes te winnen.”

De branche is van iedereen, is de insteek 
van Vriesia. En dat bleek uit de vele trotse 
reacties. Zo is Houters Warenhuis op Vlie-
land trots op hun fantastische vakantie-
eiland, pronkt Drogisterij Belfeld in Belfeld 
met zijn prachtige etalages, wist Seatrendz 
Lifestyle & Drogisterij in Cadzand Bad ook 
in coronatijd het hoofd boven het zeewater 
te houden. Drogisterij Looijen in Krab-
bendijke is trots op een geweldig team en 
Drogisterij Kessel richt de schijnwerpers op 
eigenaar Peter Engelen.

Ondernemersgeest
Enkele reacties steken er nét een beetje bo-
venuit. De ondernemer van Drogisterij en 
Parfumerie Peeters in Wehl is bijvoorbeeld 
trots op de mooie grote winkel. “Ondanks 
dat wij in een klein dorpje in de achterhoek 
zitten, hebben wij een belangrijke regio-
functie opgebouwd met ons assortiment 
en veelvuldig gebruik van social media. 
Ons assortiment bestaat, naast drogisterij-
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artikelen, uit kleding, cadeauartikelen en 
diverse loterijen en we hebben een schoon-
heidssalon. Met een extra stukje aandacht 
voor onze klanten, deskundige medewerk-
sters en een gezonde ondernemersgeest 
kunnen wij onze vestiging steeds weer 
uitbouwen en vernieuwen. En daar ben ik 
trots op!”

Eigen kracht
Sylvia Keppel van drogisterij annex ca-
deaushop in het dorpje Ens bij Emmeloord 
is trots op haar team van medewerkers 
en de trouwe klanten. Een winkel in een 
klein dorp kent zijn uitdagingen, weet 
Sylvia. «Er zijn niet zoveel winkels, dus 
zorg ik ervoor dat mensen heel veel bij mij 
kunnen krijgen. En je moet een flexibel 
inkoopbeleid kunnen hanteren. Zodat je 
wel mee kunt gaan in trends met populaire 
items, maar toch niet te veel risico loopt 
omdat die toch ook weer retour kunnen. 

Dat stapje extra, dat vinden mijn klanten 
fijn. Ik vind het prettig dat mensen zich in 
mijn winkel thuis voelen: wij kennen ze 
en zij kennen ons. Je hebt met klanten een 
wisselwerking: samen kom je tot de beste 
oplossing. En mensen hebben vertrouwen 
in ons advies. De huisarts stuurt zelfs vaak 
mensen naar mij door: ‘Ga even bij Sylvia 
langs’. Soms hoor ik dan mensen zeggen: 
‘O, ben jij Sylvia!’» Op de pui staat trots: 
Drogisterij Kadoshop Sylvia. «Nee, er staat 
bij mij geen bekende formulenaam op de 
pui. En een grotere formule past niet in een 
dorp als Ens. Ik zeg altijd tegen collega’s: Ga 
uit van je eigen kracht. Een formulenaam 
heb je helemaal niet nodig!’ Daarom ben ik 
klant van Vriesia geworden.»

Trots op Vriesia
Wiep en Geeske van Drogisterij de Prijs-
stamper zijn juist weer trots op Vriesia en 
maakten een foto met de vertrouwde dozen >>

van de groothandel op de achtergrond. 
“De medewerkers aan de telefoon zijn zeer 
behulpzaam en ook in deze turbulente 
tijd wordt er prima uitgeleverd. Het is een 
onzekere en vreemde tijd met uitdagingen 
die we niet eerder hebben meegemaakt. 
Daarom zijn we trots op Vriesia.”

Vriesia zet zich dan ook ten volle in om 
ook in moeilijke tijden álle ondernemers te 
blijven bedienen. “In de eerste lockdownpe-
riode was het hier natuurlijk een gekken-
huis, op een gegeven moment werkten we 
allemaal in het magazijn mee om de orders 
voor elkaar te krijgen. Als wij niet kunnen 
leveren dan kan een drogist zijn klant niet 
helpen, dat beseffen we heel goed. We heb-
ben nooit zonder voorraad gezeten, maar 
waren wel genoodzaakt om een quotum 
te leggen op de bekende artikelen waar-
naar een enorme vraag was, zodat we ook 
de kleinere ondernemers konden blijven 
bedienen”, zegt Stevens. 

Inspelen op trends
Vriesia houdt de voorraad op peil door de 
actuele ontwikkelingen goed in de gaten te 
houden en tijdig op trends in te spelen. “Dat 
leidt niet tot exorbitante veranderingen in 
ons assortiment. Je ziet nu dat er extra aan-
dacht is voor gezonde voeding, preventieve 
middelen en biologische producten en dat 
assortiment is bij Vriesia al aardig uitge-
breid en wordt continu geactualiseerd. Het 
kan overigens ook gevaarlijk zijn om ervan 
uit te gaan dat een trend blijvend is, de 

Het team van Drogisterij Kadoshop Sylvia
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Als ik al die mooie verhalen lees van branche-
genoten en klanten, over onder andere onze 
organisatie, kan ikzelf natuurlijk niet achter-
blijven. Ondanks dat ik ook erg trots ben op 

mijn organisatie, collega’s en alle branchege-
noten, ben ik het meest trots op mijn meiden. 
Zij hebben zich dapper door deze crisis weten 

te slaan. En daarom ben ik trots op jullie. 
Mark Stevens, Vriesia

eikenprocessierups was bijvoorbeeld min-
der actief waardoor de vraag naar cooling-
gels veel lager was dan in het jaar daarvoor, 
toen waren deze volledig uitverkocht.” 

Wat wel veranderd is, is de nadruk op 
digitalisering, zegt Stevens. “Dat is tijdens 
de crisis natuurlijk in een stroomversnel-
ling gekomen en die trend is blijvend. We 
adviseren ondernemers dan ook om klant-
gegevens te gaan verzamelen en te onder-
zoeken hoe zij hun klanten digitaal kunnen 
bereiken. Een webwinkel zal niet altijd 

winstgevend zijn, maar dan kun je alsnog 
inzetten op een nieuwsbrief, social media 
of mailings. Je kunt het in deze tijd eigenlijk 
niet meer maken om online niet aanwezig 
te zijn voor je klanten.”

Samen ondernemen
De actie Toon uw Trots past volgens Stevens 
echt bij Vriesia. “We opereren echt sámen 
met de ondernemer en leggen hen geen 
verplichtingen op zoals een vaste fee of af-
name. Dat gezicht laten we met deze actie 
ook zien: we bieden de ondernemer iets aan 

en hij kan zelf uitmaken of hij daar iets mee 
wilt doen. Alle dienstverlening van Vriesia 
is erop gericht om naast de ondernemer te 
staan en hen in alle vrijheid te bedienen. 
We zijn op dit moment ook nieuwe modules 
aan het ontwikkelen die nog beter op de 
zelfstandige ondernemer zijn afgestemd 
maar daarover later meer…”  

“Door de vitale status 
heeft de drogist de 
aandacht gekregen 

die hij eigenlijk altijd 
al verdiende”

18  Careality juli 2021
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achtergrond

Ontwikkelingen als in 2020 heeft de dro-
gisterijsector nog niet eerder meegemaakt. 
Een enorm hamstereffect op zelfzorg in 
week 12 en 13. Een verlies op het gebied van 
persoonlijke verzorgingsproducten die je ook 
bij supermarkten kunt kopen en een forse 
terugloop van geuren en decoratief omdat de 
consument minder buitenshuis was. Geluk-
kig zien we nu weer herstel naar de situatie 
van voor corona. Vorig jaar verloor de drogist 
veel omzet in lichaams- en mondverzorging 
aan het supermarktkanaal, omdat de shopper 
zijn boodschappen liever vanwege corona 
in één winkel kocht en een bezoekje aan de 
drogisterij achterwege liet. Het filiaalbedrijf 
herstelt haar aandeel in deze groepen in 2021 
voor een deel. Maar vooral de zepen doen het 
enorm goed bij de drogist die ook in de cate-
gorie lichaamsverzorging zit. Ook de geuren 
groeien weer; want de mensen willen er weer 
op uittrekken en zich mooi maken, ook zonder 
mondkapje. Op naar het oude normaal!  

Joop Rutte (Info2Action) en Eefke Biemans (IRI)

De stand van zaken 
Careality informeert u voortaan periodiek via IRI over de ontwikkeling binnen de drogisterijsector en de 

concurrerende positie ten opzichte van het supermarktkanaal op de drogmetica categorieën.  

IRI Infoscan verricht onder andere representatieve registraties van de scanningverkopen bij drogisterijen 

en supermarkten. IRI combineert deze data met voorspellende analyses en is een wereldwijde 

toonaangevende speler voor ondernemingen in FMCG, health & persoonlijke verzorging en retailers. 

Omzetontwikkeling Drogisten en supermarkten status mei 2021

Drogisten

Drogist totaal (YTD) jan t/m mei Groei % Aandeel food drug

2020 2021 2021 2020 2021

Lichaamsverzorging 77.144.772 73.548.619 –4,7% 53% 60%

Mondverzorging 61.599.780 63.825.092 3,6% 14% 15%

Geuren 26.038.350 31.683.208 9,1% 89% 93%

Gezichtsverzorging 55.050.369 56.159.504 2,0% 94% 94%

Zelfzorg 261.006.772 228.468.745 –12,5% 83% 84%

Totaal categorieën 483.840.043 453.685.168 –6,2% 49% 50%

Ter overname aangeboden: Zelfstandige drogisterij
Unieke 
kans!

Compleet ingerichte drogisterij met moderne uitstraling ter overname aangeboden. De drogisterij is gelegen in een winkelcentrum 

in één van de wijken van een Achterhoekse stad. In dit winkelcentrum zijn een supermarkt, bakkerij, kapper en cafetaria aanwezig. 

Gratis parkeren voor de deur! 

• Winkel vloeroppervlakte 135m2, magazijn 40m2 

• Huurpand, opgeleverd in 2009

• In de winkel is een DHL parcel punt, stomerij- en schoenmakerijdepot

• Verkoop van verse bloemen en cadeau-artikelen

• Mogelijkheden voor bijvoorbeeld schoonheidssalon, pedicure of nagelstudio  

in aparte ruimte van 10m2

Omdat het een zelfstandige drogisterij is, kun je je eigen invulling geven aan  

het assortiment. 

Is je belangstelling gewekt? Mail dan naar: redactie@careality.nl
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Zwangere vrouwen krijgen vaak te horen wat ze allemaal níet 
mogen eten en drinken. De commissie wilde dat omdraaien 
en is uitgegaan van een positieve benadering: wat is goed 
voor je? Er kan eigenlijk best veel. 

Broodjeaapverhalen
Er is steeds meer belangstelling voor gezonde voeding en supplemen-
ten, als lifestyleonderwerp en als preventief medicijn. In sommige 
kringen en op internet doen echter broodjeaapverhalen de ronde over 
wat goed of verkeerd zou zijn tijdens de zwangerschap. De diversiteit 
aan adviezen en geruchten maakte dat er duidelijk behoefte was 
aan eenduidige voedingsaanbevelingen. In Nederland zijn jaarlijks 
150.000 tot 200.000 vrouwen zwanger. Voor deze groep is nu be-
trouwbare informatie beschikbaar is over zwangerschap en voeding. 
Het Voedingscentrum heeft de voedingsadviezen van de Gezond-
heidsraad voor zwangere vrouwen vertaald naar de praktijk. Het gaat 
onder andere om het advies om tijdens de zwangerschap voldoende 
calcium, jodium en ijzer binnen te krijgen en meer vis te eten. Folium-
zuur en vitamine D slikken blijft belangrijk. Evenals het mijden van 
bepaalde producten en het veilig omgaan met eten en drinken. 

Calcium vanaf 20ste week
Het advies van de Gezondheidsraad is niet nieuw, maar veel zwangere 
vrouwen volgen het niet op of beginnen te laat met bijvoorbeeld het 
innemen van foliumzuur. Voldoende calcium, jodium en ijzer bin-
nenkrijgen is ook een belangrijk aandachtspunt. Voldoende inname 
van calcium kan vroeggeboorte voorkomen, hoge bloeddruk en 
pre-eclampsie bij de zwangere en is belangrijk voor de botten van het 
kind. De aanbeveling luidt: zorg dat je vanaf de twintigste week van 
de zwangerschap 1 gram calcium per dag binnenkrijgt. Bij voorkeur 
via gezonde voeding, calcium zit bijvoorbeeld in zuivel en jodium in 
brood. Als dat niet lukt, wordt een supplement aangeraden. 

Twee keer per week vis
Zwangere vrouwen doen er goed aan om 2 keer per week vis te eten. 
Het verlaagt het risico op vroeggeboorte en is belangrijk voor de 
ontwikkeling van de hersenen en ogen van de baby. Het gaat dan 

Voedingsnormen voor zwangere vrouwen herzien

Behoefte aan eenduidig advies
De Gezondheidsraad heeft de voedingsnormen voor vitamines en mineralen voor zwangere vrouwen 

herzien. Waar mogelijk heeft de raad de normen van de Europese voedselautoriteit EFSA overgenomen. 

Met de nieuwe normen kan er eenduidig advies worden gegeven.
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om 1 keer in de week vette vis zoals zalm en 1 keer in de week ma-
gere vis zoals tilapia. Er was veel onduidelijk over de inname van vis. 
Gekweekte vis zoals schol of zalm is in principe goed, maar wilde vis 
is wat minder omdat die verontreinigd kan zijn. Er zijn ook soorten vis 
en schaal- en schelpdieren die je tijdens de zwangerschap beter kunt 
mijden. Tonijn is bijvoorbeeld niet zo’n goede keuze. 

Foliumzuur en vitamine D
Foliumzuur en vitamine D zijn nog steeds erg belangrijk voor zwange-
ren. Vrouwen worden aangemoedigd om minimaal 4 weken voor de 
bevruchting te starten met het slikken van foliumzuur tot 10 weken 
zwangerschap. Het verkleint bijvoorbeeld de kans op geboorteafwij-
kingen zoals een open ruggetje. Er wordt geadviseerd tijdens de hele 
zwangerschap een vitamine D- supplement te nemen, omdat dit 
onder andere goed is voor de botopbouw van de baby. 

Veggie & vegan
De voedingsaanbevelingen zijn gericht op gezonde zwangeren, maar 
houden ook rekening met vrouwen die vegetarisch of veganistisch 
eten. Het kan voor hen lastig zijn om de aanbevolen hoeveelheden 
calcium, ijzer, jodium en vis- en visvetzuren binnen te krijgen. Als 
alternatief voor vis kunnen deze vrouwen bijvoorbeeld een visvetzuur-
supplement nemen op basis van algen. 

Niet te veel sojaproducten
Met andere voedingsstoffen moeten zwangere vrouwen opletten. 
Geen alcohol is vanzelfsprekend, maar er wordt ook geadviseerd om 
niet te veel cafeïne in te nemen. Te veel leverproducten, zoethout, 
rauwe vis wordt eveneens afgeraden. Nieuw is het advies om niet 
te veel sojaproducten te gebruiken. In sojaproducten kunnen wel 
stofjes zitten die op oestrogenen lijken, en waarvan je niet te veel 
wilt binnenkrijgen als zwangere. Matig gebruik van sojaproducten is 
overigens geen enkel probleem. Ook wordt geadviseerd om tijdens 
de zwangerschap niet te lijnen of te vasten. Verder is aandacht voor 
goede hygiëne, goed bewaren (koelkast op 4 °C) en het goed verhitten 
van rauwe dierlijke producten is extra belangrijk om infecties met lis-
teria en toxoplasma te voorkomen. Met de app Zwangerhap kunnen 
vrouwen die in verachting zijn elk product opzoeken en zien of ze het 
wel of beter niet kunnen eten. 

Eenduidige boodschap
De nieuwe Voedingsaanbevelingen voor zwangere vrouwen vormen 
een eenduidige boodschap voor alle zwangere vrouwen. “Dat is erg 
belangrijk. Wil je dat een advies wordt opgevolgd, dan is het zaak dat 
iedere zwangere uit de mond van elke zorgverlener dezelfde, eendui-
dige boodschap hoort”, aldus Hans van Goudoever, voorzitter van de 
tijdelijke Commissie Voedingsaanbevelingen voor zwangere vrouwen. 

Europese harmonisatie
De Gezondheidsraad evalueerde voor de nieuwe adviezen de voe-
dingsnormen die de European Food Safety Authority (EFSA) tussen 
2010 en 2019 publiceerde, om te bezien in hoeverre deze ook voor 
Nederland kunnen gelden. Hiermee wordt gestreefd naar harmoni-
satie van voedingsnormen binnen de Europese Unie. Parallel aan dit 
adviestraject over voedingsnormen voor zwangere vrouwen, zijn door 

de Gezondheidsraad ook voedingsaanbevelingen voor zwangere vrou-
wen opgesteld. De evaluatie van de voedingsnormen voor zwangere 
vrouwen is uitgevoerd door de vaste Commissie Voeding. De Beraads-
groep heeft het advies getoetst en de voorzitter van de raad heeft het 
aangeboden aan de minister van Volksgezondheid, Welzijn en Sport, 
de minister voor Medische Zorg en Sport en de staatssecretaris van 
Volksgezondheid, Welzijn en Sport. De commissie die aan de voedings-
aanbevelingen werkte, bracht om te beginnen in kaart welke gezond-
heidsuitkomsten van de zwangerschap er voor moeder en kind echt 
toe doen. Vervolgens is nagegaan welke voedingsbestanddelen daar 
invloed op hebben, ofwel: waarvan kun je tijdens de zwangerschap 
beter wat meer binnenkrijgen en waarvan liever minder of niets? 

17 voedingsnormen
Er zijn 17 voedingsnormen die toepassing verdienen bij zwangere 
vrouwen in Nederland. Het betreft:
•  Jodium. Deze voedingsnorm is gebaseerd op onderzoek bij zwan-

gere vrouwen dat een bepaalde (verhoogde) behoefte uitwijst 
(totale behoefte).

•  Vitamines A, B6, folaat, B12 en C, thiamine, riboflavine, niacine, 
koper en zink. Deze zijn gebaseerd op normen voor niet-zwangere 
vrouwen die, hetzij in onderzoek, hetzij middels een plausibele ra-
tionale, een bepaalde verhoogde behoefte uitwijzen bij zwangere 
vrouwen (additief model). 

•  IJzer en kalium. Van deze normen bestaat een wetenschappelijke 
onderbouwing die aantoont dat de normen voor niet-zwangere 
vrouwen kunnen worden toegepast op zwangere vrouwen. 

•  Calcium. Voor calcium geldt dat er wetenschappelijke onderbou-
wing is die aantoont dat de normen voor niet-zwangere vrouwen 
kunnen worden toegepast op zwangere vrouwen tot 20 weken 
zwangerschap. Er zijn aanwijzingen met grote bewijskracht uit 
suppletieonderzoek dat calciumsupplementen het risico op hoge 
bloeddruk, zwangerschapsvergiftiging en vroeggeboorte verlagen 
tijdens de periode vanaf 20 weken zwangerschap. De verdeling 
van de calciumbehoefte voor deze groep zwangeren is onbekend. 
Om die reden is er, vanaf 20 weken zwangerschap geen gemid-
delde behoefte en daarvan afgeleide aanbevolen hoeveelheid 
vastgesteld, maar een adequate inname. De commissie adviseert 
dat alle vrouwen vanaf 20 weken zwangerschap deze adequate 
inname halen. 

•  Vitamine D. Het belang van een voldoende voorziening van vita-
mine D tijdens de zwangerschap is groot, zowel voor de moeder, 
als voor haar kind. Uit onderzoek beschikbaar vanuit het advies 
‘Voedingsaanbevelingen voor zwangere vrouwen’ zijn bijvoorbeeld 
sterke aanwijzingen gevonden voor een gunstig effect van vitami-
ne D-supplementen tijdens de tweede helft van de zwangerschap 
op het risico dat een baby te klein is bij de geboorte (afgezet naar 
zwangerschapsduur), het risico op astma(achtige symptomen) en 
een piepende ademhaling (‘wheeze’) bij de baby, en op zwanger-
schapsdiabetes.

•  Vitamine K1 en magnesium. Voor deze stoffen geldt dat er weinig 
informatie over de (additionele) behoefte van zwangere vrouwen 
bekend is en er wel voldoende onderbouwde normen voor niet- 
zwangere vrouwen bestaan. De commissie adviseert deze ook voor 
zwangere vrouwen te hanteren. >>



DA is dé adviseur op het gebied van 
gezondheid. Zo helpen we onze klanten 
zodat zij dagelijks genieten van een 
gezond leven. De drijvende kracht 
achter deze aanpak? Gemotiveerde 
ondernemers! Een DA drogisterij 
runnen doe je namelijk niet zomaar. 
Daar is ondernemerschap, passie en 
betrokkenheid voor nodig.   

Bij DA werken we hecht samen met onze 
franchisenemers. Of je nu een eigen winkel 
start of met jouw bestaande drogisterij 
franchisenemer wordt, je bent en blijft 
een zelfstandig ondernemer. Zo profi teer 
je van een sterk merk mét de vrijheid om 
eigen keuzes te maken! 

Sta jij straks aan 
het roer van je 
eigen DA drogisterij?
Maak de test en kijk of jij het in je hebt!

Voel je goed

Wil jij weten of DA een 
goede match voor jou is?
Doe dan nu de test! 
Scan de code of ga naar

da.nl/over-da/ondernemer-worden-da/doe-de-test
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>> Aanbevelingen EFSA 
Uit de evaluatie komt naar voren dat de afleidingswijze van EFSA 
in veel gevallen overgenomen kan worden. Bij vier voedingsstoffen 
(folaat, koper, calcium en jodium) had de commissie de voorkeur voor 
een andere afleidingswijze dan die van EFSA. In de praktijk wijkt zij 
voor jodium niet af van EFSA, omdat het verschil van de waarde van 
de norm met die van EFSA hier minder dan 10% betrof. Bij een verschil 
van minder dan 10% heeft de commissie ervoor gekozen om ten be-
hoeve van de Europese harmonisering de norm van EFSA alsnog over 
te nemen. Voor calcium wijkt de commissie alleen af van EFSA met 
betrekking tot de tweede helft van de zwangerschap, vanwege aan-
vullend bewijs uit het advies Voedingsaanbevelingen voor zwangere 
vrouwen, dat gelijktijdig met dit advies wordt gepubliceerd. Binnen 
de vitamines en mineralen, zijn er twee voedingsstoffen waarvoor 
geen normen zijn vastgesteld voor zwangere vrouwen in Nederland: 
chroom en fluoride. Voor beide voedingsstoffen heeft Nederland voor 
volwassenen ook geen normen afgeleid. EFSA heeft daarentegen wel 
een norm voor fluor. 

Bij het afleiden van de voedingsnormen wordt uitgegaan van gezon-
de vrouwen met een gezonde zwangerschap die geen doktersbehan-
deling behoeven waarbij speciale voedingsmaatregelen nodig zijn. 
Zorgprofessionals, zoals drogisten, diëtisten en artsen deze voedings-
normen gebruiken om te adviseren over een gezond voedingspatroon 
of dieet.  

Bron: Gezondheidsraad. Voedingsnormen voor vitamines en mineralen  
voor zwangere vrouwen. Den Haag: Gezondheidsraad, 2021; 
publicatienr. 2021/27. 

Voedingsstof edinVoedingsstof Voedingsnormen die toepassing behoeven voor zwangere vrouwen in Nederland

Voedingsstof Aanbevolen hoeveelheid of adequate inname 

Vitamine A 750 μg RAE/d 

Thiamine 0,1 mg/MJ (1,0 mg/d)
Trimester: 1e: 0,9 mg/d; 2e: 1,0 mg/d; 3e: 1,1 mg/d 

Riboflavine 1,9 mg/dag 

Niacine 
1,6 mg NE/MJ (16 mg NE/d)
Trimester: 1e: 15 mg NE/d; 2e: 16 mg NE/d; 3e: 17 mg NE/d

Vitamine B6 1,8 mg/d 

Folaat* 400 μg DFE/d (AI) 

Vitamine B12 3,3 μg/d 

Vitamine C 85 mg/d 

Vitamine D 10 μg/d (AI) 

Vitamine K1 70 μg/d (AI) 

Calcium tot 20 weken zwangerschap Calcium vanaf 20 weken zwangerschap** 18-24 jr: 1.000 mg/d; ≥25 jr: 950 mg/d 1.000 mg/d (AI) 

IJzer 16 mg/d 

Jodium 200 μg/d (AI) 

Kalium 3,5 g/d 

Koper 1,0 mg/d 

Magnesium 300 mg/d 

Zink 9,1 mg/d 

AI: adequate inname; d: dag, DFE: voedingsfolaatequivalent, g: gram, mg: milligram, MJ: megajoule, NE: niacine-equivalenten,  
RAE: retinol-activiteitsequivalenten, μg: microgram
*   Dit is de norm voor folaat (uitgedrukt in DFE) geldig tijdens de gehele zwangerschap. Daar bovenop geldt het suppletieadvies voor (synthetisch) 

foliumzuur vanaf 4 weken voor tot 8 weken na de conceptie. 
**  Het advies is dat alle zwangere vrouwen vanaf de 20e week van de zwangerschap deze adequate inname van 1.000 mg/d halen. 
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af. Ik vraag me werkelijk af waarom we deze 
kostenexplosie hebben laten gebeuren, omdat 
al sinds de jaren ‘90 hiervoor wordt gewaar-
schuwd. Mogelijke obesitas, hart- en vaatziek-
ten, diabetes, kanker en psychische problemen 
dienen proactief te worden aangepakt om 
de zorgkosten te beteugelen. Dit kan al via 
sport, juiste voeding en wat ingrijpen door de 
overheid. Nu gebeurt het aanbodgericht door 
bijvoorbeeld goedkopere inferieure gaasjes of 
generieke productie van medicijnen in Azië, 
zonder dat er ook maar iets wordt gedaan aan 
de uit de hand gelopen vraagcurve. Werkelijk 
zeer ontmoedigend. 

Dit was voor Info2Action medebepalend om 
bij al het onderzoek dat we verrichten naar de 
gezondheidssituatie en het huisartsbezoek 
van de Nederlander, de door de WHO opge-
stelde meest voorkomende ziektebeelden met 
sterfte tot gevolg mee te nemen. Inmiddels 
hebben we een database van bijna 10.000 
personen opgebouwd met een consistente 
vraagstelling vanaf 2015, die we voor onze 
klanten in combinatie brengen met shop-

Mijn oren stonden gespitst, want deze 
informatie bevindt zich in het onderzoekma-
teriaal dat Info2Action al sinds 2012 landelijk 
representatief uitzet. Volgens de artsen dient 
de Nederlandse bevolking veel beter begeleid 
te worden bij een gezondere leefwijze. Voor 
de kansarmen moet de toegang tot sport en 
gezonde voeding verbeteren. Dit betekent 
stoppen met de premium priced aanpak die 
de supermarkten hanteren en wellicht ook een 
zout-, vet-, zoet- en vleesheffing. En waarom 
geen beperkingen op het gebied van reclame? 
Dit klinkt wellicht betuttelend, zeker vanuit 
deze liberaal, maar hiermee heeft onze bran-
che met supplementen ook te maken. 

Vraagcurve uit de hand gelopen
Het initiatief zal echt van de handel moeten 
komen, die beter moet worden aangespoord 
door de overheid. De zorgkosten zijn schrikba-
rend gestegen in deze eeuw van €39 miljard 
in 2000 naar €92 miljard in 2019 (u leest het 
goed)! Hier steekt iedere overheidsinvestering 
zoals ons leger, onderwijs, opvang van vluch-
telingen en het corona noodfonds schril tegen 

Statistisch verband tussen gezondheid 
en maatschappelijke mogelijkheden 
Onlangs hielden Internist Robin Peeters en huisarts Shakib Sana in het programma Op1 een pleidooi om meer aandacht te schenken aan de 
groep kansarmen in Nederland. Zij zien in de praktijk relatief meer lager opgeleide en minder welvarende personen met serieuze aandoeningen 
of aandoeningen waarvan je kunt voorspellen dat deze ernstig kunnen gaan verlopen. 

pergedrag, categorieën, retailers en de rol van 
nieuwe media en verkoopkanalen. 

Maatschappelijke kansen en 
gezondheid
Het blijkt inderdaad dat laagopgeleiden en 
personen die aangeven te beschikken over een 
beneden gemiddeld vrij besteedbaar inkomen, 
veel vaker bij de huisarts komen met wel-
vaartsaandoeningen (overgewicht, diabetes, 
bepaalde vormen van hart- en vaatziekten) 
en psychische problemen. We hebben dit ook 
uitgedrukt in relatie tot het risico om ernstige 
verschijnselen te krijgen bij Covid-19. Het 
verband spreekt voor zich. Het is dus zaak deze 
personen beter te helpen en te informeren, 
om erger te voorkomen. Ik heb de indruk dat 
de overheid, maar ook deze risicogroep (!) 
hiermee niet enorm bewust bezig is. 

Dat er iets moet gebeuren, staat buiten kijf. 
Gezondheidszorgkosten vormen al decennia 
een belangrijk punt op de politieke en maat-
schappelijke agenda in Nederland

Er is veel beleid gevoerd om de kosten voor 
gezondheidszorg te beteugelen, zoals een 
preventiebeleid op de kosten van geneesmid-
delen. Er is geen land in de wereld waar er bij-
voorbeeld zoveel generiek wordt verkocht als 
in Nederland. De industrie gaf als tegenargu-
ment dat medicijnen slechts 7% uitmaken van 
deze kosten. We zagen de gezondheidssector 
vooral sturen op loonbeperkingen en stan-
daard protocollering om kosten te beteugelen 
en iedereen een zo goed mogelijke en gelijke 
kans te geven op gezondheidszorg. Dit met 
op de achtergrond veel meer patiënten dan 
voorheen, ook vanwege welvaart-gerelateerde 
aandoeningen.  

Uit ons jaarlijkse onderzoek dat we sinds 2012 
representatief in Nederland doen zien we een 
stijging van personen die geregeld bij een arts 
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Informatie is ontleend uit verschillende 
wetenschappelijke publicaties en verschillende 
onderzoekprojecten op het gebied van 
gezondheid en medicatie bij de consument/
patiënt door mijn bedrijf Info2Action sinds 2012. 
jhrutte@info2action.nl

Er is niets gedaan om de 
zorgkosten te beteugelen 
of de argeloze shopper 
te beschermen tegen 
ernstige welvaartsziekten.

moeten komen voor een langdurige therapie 
met of zonder medicatie. Vergrijzing speelt 
hier natuurlijk een rol. Ook zijn er stappen 
gemaakt met betere therapieën en medicaties 
waardoor mensen langer leven en dus langer 
patiënt zijn. Deze druk op de kosten zullen we 
blijven zien.

Maar wat we de laatste 20 jaar ook zien, is een 
stijging van serieuze aandoeningen onder een 
jongere populatie:
• Obesitas, diabetes type 2, hart- & vaatziek-

ten en oncologische aandoeningen kennen 
een verband. Lifestyle speelt hier namelijk 
een cruciale rol en daar valt meer aan te 
doen via overheid en ondernemingsbeleid. 

• Stress, slapeloosheid, psychische klachten, 
burn out kennen ook een verband onder 
jongeren en zorgen voor knelpunten in de 
jeugdhulp. 

• Covid-19 heeft in de eerste en tweede lijn 
een enorme druk gelegd en de impact van 
de nazorg hierop is nog ongewis. In de eer-
ste lijn zagen we vooral jongeren die er met 
overzichtelijke, maar hevige klachten vanaf 
zijn gekomen.

Het gaat om miljoenen extra patiënten in de 
wachtkamers en ziekenhuizen zoals u in de 
illustraties kunt zien. 

Om iedereen toegang te geven tot verant-
woorde en een hoogwaardige gezondheids-
zorg waarmee we inmiddels bekend zijn, zijn 
er maatregelen nodig om de kosten aan de 
vraagzijde (de patiënt) voor te zijn via een 
proactief beleid. Een beleid dat we terugzien 

in supermarkten met een focus op gezond-
heid en niet op vette snacks of bovenmatige 
consumptie. Een beleid dat we terugzien bij 
de zorgverzekeraar en de premie als deze kan 
aantonen dat een verwaarloosde lifestyle de 
basis blijkt van jouw zorgkosten. 

En de drogist? In een eerdere bijdrage gaf ik 
al aan dat mensen die aan een gezondere 
lifestyle werken, bij de drogist vitaminen, mi-
neralen supplementen kopen. Uit ons recente 
jaarlijkse onderzoek van 2021 blijkt dat maar 
liefst 73% van de vitaminen-, mineralen- en 
supplementenkopers deze producten gebrui-
ken om klachten te voorkomen. In de meeste 
gevallen is dat gekoppeld aan een gezonde 
levensstijl van voeding en bewegen. De drogist 
heeft de klant die aan een gezonde leefstijl 
werkt al in huis… dus bouw daarop voort! 

Mocht men meer informatie wensen over de 
toepassingen van dergelijke inzichten op uw 
business via ons jaarlijkse gezondheidsonder-
zoek dan hoor ik dat graag.  

Reageren? Joop Rutte, jhrutte@Info2action.nl 



schapdragers

lavera biedt haar populairste vloeibare shampoo nu ook aan in 
vaste vorm: de basis sensitiv Moisture & Care shampoo bar voor 
de gevoelige hoofdhuid. De natuurlijke samenstelling met milde 
plantaardige ingrediënten is zacht voor je haar en hoofdhuid. 
De innovatieve verzorgingsformule van de nieuwe shampoo 
met biologische quinoa biedt natuurlijke verzorging voor het 
haar. De essentiële aminozuren van de quinoa kunnen het haar 
binnendringen en zo de haarstructuur van binnenuit versterken. 
Eiwitten versterken de buitenkant van het haar en dragen bij 
aan de glans, zachtheid en doorkambaarheid van het haar. Het 
product bevat geen siliconen en microplastics.
lavera vertrouwt ook op haar klassieker voor body wash: de basis 
sensitiv body cleansing bar 2 in 1 Hair & Skin, is geschikt voor 
huid en haar. Dankzij de milde plantaardige stoffen en de zachte 
schuimervaring is douchen nu dubbel zo leuk. lavera garandeert 
dat het product geen microplastics of kunstmatige kleur- en 
conserveringsmiddelen gebruikt.

Met basische crème 
klachten door processierups 
voorkomen of tegengaan
De processierups: klein beestje met grote impact. Elke rups is 
in staat om meer dan 700.000 onzichtbare brandhaartjes te 
verspreiden. Deze brandhaartjes zijn dus de boosdoeners als 
het gaat om huidirritatie en uitslag door de processierups. Dat 

komt doordat ze een eiwit achterlaten, waarop het 
lichaam kan reageren met de aanmaak van histami-
ne. Deze natuurlijke afweerreactie zorgt vervolgens 
voor jeuk en andere vervelende klachten. Het eiwit 
houdt vooral van een zure omgeving en hecht zich 
minder snel aan een basische huid. Basische Alka® 

Crème, met een pH-waarde van 8.2 om 
de huid te beschermen tegen verzuring, 
kan daardoor preventief werken tegen 
irritatie door de processierups. Ook voor 
wie al wel last heeft van de brandhaar-
tjes is het niet te laat om te smeren. De 
crème neutraliseert het zuur in de huid 
en zorgt voor een ideale omgeving voor 
de huid om snel te herstellen.

Zonder hoofdluis 
weer naar huis 
De back-to-school periode 
na de zomervakantie staat 
bekend als dé periode van 
hoofdluisbesmettingen op 
basisscholen. Veel kinderen 
komen terug van vakantie 
met hoofdluis en dragen 
dit snel over in de klas. Door 
de corona-maatregelen op 
scholen zijn luizenpluis-
moeders minder actief en 
is er dus nog meer kans op 
hoofdluis. Gelukkig is hoofd-
luis makkelijk te voorkomen 
met de preventieve spray van XT luis genaamd 
‘Protect & Go’. Een huidvriendelijke en vegan 
spray op waterbasis, met klinisch bewezen 
werking tegen hoofdluis. Zo komen kids weer 
thuis, zonder hoofdluis!
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Raising the bar: lavera lanceert 
shampoo en body cleansing bars



www.ct-company.nl

Inschrijven: www.ct-company.nl

Wij bieden tijdelijke ondersteuning op 
het gebied van Trade Marketing, Category-, 
Formule- en Space Management en Sales.

TE VEEL WERK?
PROFESSIONALISEREN?

VACATURES?

Benieuwd naar onze aanpak? 
Neem dan contact op met Evelyn van Leur (+31 6 30 352 147) of 
Tijn Bresser (+31 6 12 476 536) of kijk op www.ct-company.nl 

careview

De NCV heeft onlangs steedsduurzamer.nl gelanceerd, een duurzaam-
heidsplatform dat samen met de Nederlandse Vereniging van Zeepfabri-
kanten (NVZ) en de Nederlandse Aerosol Vereniging (NAV) is opgezet. Op 
steedsduurzamer.nl vindt u informatie over hoe de cosmeticasector zich 
duurzaam ontwikkelt. Er wordt in de sector namelijk via een verscheiden-
heid aan initiatieven hard gewerkt aan verduurzaming. Deze initiatieven 
kunnen bedrijfsspecifiek, sector-breed of zelfs sector-overschrijdend zijn. 
Dit weerspiegelt ook iets wat men vaak niet beseft: dat duurzaamheid 
een zeer breed concept is. Duurzaam ontwikkelen gaat dan ook veel 
verder dan bijvoorbeeld enkel biologische ingrediënten gebruiken.

Om zich toch een weg te banen door het oerwoud dat duurzaam-
heid is, hanteren veel bedrijven de Duurzame Ontwikkelingsdoelen 
van de Verenigde Naties (SDGs). Deze 17 doelen zijn opgesteld als 
een blauwdruk voor vrede en welvaart voor mens en planeet, nu en 
in de toekomst. De SDGs geven organisaties en overheden concrete 
thema’s waaraan zij kunnen werken, en vormen dan ook de perfecte 
basis voor steedsduurzamer.nl. De initiatieven van de industrie die 

op de site zijn uitgelicht zijn ook te vinden aan de hand van de SDGs 
waar zij aan bijdragen.

De Sustainable Development Goals (SDGs) zijn gesteld voor 2030, en 
met de implementatie hiervan helpen cosmeticabedrijven mee de 
wereld een betere plek te maken in 2030. De implementatie van de 
SDGs gaat bijvoorbeeld via:
• Het verduurzamen van de productverpakkingen
• Zorgen voor eerlijke levensomstandigheden bij winning van  

cosmetica-ingrediënten
• Hernieuwbare energie gebruiken in het productieproces
• De positie van vrouwen in het bedrijfsleven en in de wetenschap 

verbeteren
• Meewerken aan nieuwe duurzamere consumptiesystemen voor 

cosmetica
• Het conserveren van beschermde plantsoorten.

Steedsduurzamer.nl laat zien 
dat cosmetica-industrie werkt 
aan een betere wereld



Op wie bent u trots? Een medewerker of wellicht uw hele team.  

Familie, buren of kennissen die u een warm hart toedraagt. Laat het  

weten! In deze tijd kan het geen kwaad om positiviteit en trots meer 

onder de aandacht te brengen. Om u een handje te helpen hebben  

wij kaarten bijgesloten die u kunt gebruiken om dit te doen. 

#toonuwtrots #meerdangewoongoed


